



صندوق النقد يشيد بهتانة الاقتصاد السعودي: لا تأثير مباشر للحرب الأوكرانية

بغض النظر عن التطورات في أسعار النفط، لأنه من المهم الاستمرار في الانضباط المالي، لضمان استدامة الاستقرار المالي بمعزل عما يحدث لسعر النفط. كما أوصى الصندوق أيضا بتنفيذ عدد من الإصلاحات الهيكلية، وهناك الكثير منها التي تمت من خلال رؤية 2030 من إصلاحات سوق العمل إلى مناخ الأعمال إلى الرقمنة وغيرها. وهذه ضرورية لإطلاق العنان في تطوير القطاع الخاص. وتطرق الصندوق إلى توصية أخرى وهي التأكد من أن مشاركة الصندوق السيادي وغيره هي دائما لدعم القطاع الخاص وتعظيم العوائد لمساعدة الاقتصاد السعودي.

المصدر (موقع العربية.نت، بتصرف)

كشف صندوق النقد الدولي عن أن الحرب في أوكرانيا لم يكن لها أي تأثير يذكر على الاقتصاد السعودي، نظرا لأن الروابط التجارية صغيرة، والروابط المالية المباشرة لا تنكسر، كما أن واردات القمح والحبوب من تلك المنطقة قليلة. لكن مع ذلك فإن التأثير غير المباشر للحرب في أوكرانيا هو أسعار النفط المرتفعة التي تؤثر إيجابا في دعم اقتصاد السعودية وفائض الميزانية والاحتياطيات.

ونوه صندوق النقد إلى أن العوامل التي يراقبها الصندوق هي تطبيق أجندة الإصلاح في رؤية 2030 وهي تتقدم بشكل جيد جدا، ومنها على سبيل المثال التطبيق الكامل للاستراتيجية الوطنية للاستثمار الذي قد يدعم نمو الاقتصاد بثلاث نقاط مئوية إضافية.

وأوصى الصندوق السعودية المحافظة على قوة الدفع في الإصلاحات

IMF Praises the Strength of the Saudi Economy: There is No Direct Impact of the Ukrainian War

The International Monetary Fund revealed that the war in Ukraine had little impact on the Saudi economy, given that trade links are small, direct financial links are negligible, and imports of wheat and grain from that region are few. However, the indirect effect of the war in Ukraine is the high oil prices, which positively affect the support of the Saudi economy and the budget surplus and reserves.

The IMF noted that the factors that the Fund monitors are the implementation of the reform agenda in Vision 2030, which is progressing very well, for example, the full implementation of the national investment strategy, which may support the growth of the economy by an additional three percentage points.

The Fund recommended that Saudi Arabia maintain

the momentum of reforms regardless of developments in oil prices, because it is important to continue fiscal discipline, to ensure the sustainability of financial stability, regardless of what happens to the oil price. The Fund also recommended the implementation of a number of structural reforms, many of which were implemented through Vision 2030, from labor market reforms to business climate to digitization and others. These are necessary to unleash the development of the private sector. The fund also made another recommendation, which is to ensure that the participation of the sovereign fund and others is always to support the private sector and maximize returns to help the Saudi economy.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)

■ موازنة قطر تسجل فائض 47.3 مليار ريال

سجلت موازنة قطر بنهاية النصف الأول من عام 2022 فائضاً بقيمة 47.3 مليار ريال، مقابل فائض وقدره 4 مليارات ريال في الفترة المقابلة من العام الماضي. وأظهرت بيانات وزارة المالية القطرية نمو الإيرادات العامة بنهاية النصف الأول من العام الجاري بنسبة 58.3% وصولاً إلى 150.7 مليار ريال بدعم من من زيادة إيرادات النفط والغاز بنسبة 67% إلى ما يزيد عن 117.6 مليار ريال.

في المقابل زادت المصاريف العامة بنسبة 13.6% على أساس سنوي إلى 103.6 مليار ريال مدفوعة بزيادة المصاريف على المشروعات الرئيسية



بنسبة 17.4% إلى ما يزيد عن 35.1 مليار ريال.

وكان صندوق النقد الدولي توقع أن تسجل المالية العامة لقطر عام 2022 فائضاً بقيمة 44.6 مليار ريال أي ما يمثل نحو 7% إجمالي الناتج المحلي الإجمالي.

وقدر الصندوق أن تسجل الإيرادات العامة لدولة قطر العام الجاري 280 مليار ريال، مقابل نفقات متوقعة بقيمة 235 مليار ريال.

وبلغ فائض الميزانية العامة في الربع الأول من العام الجاري 13.6 مليار ريال بدعم من نمو إيرادات القطاع النفطي.

المصدر (موقع CNBC عربي، بتصرف)

■ Qatar's Budget Records a Surplus of 47.3 Billion Riyals

Qatar's budget at the end of the first half of 2022 recorded a surplus of 47.3 billion riyals, compared to a surplus of 4 billion riyals in the corresponding period of last year. Data from the Qatari Ministry of Finance showed a growth in public revenues by the end of the first half of this year by 58.3% to reach 150.7 billion riyals, supported by an increase in oil and gas revenues by 67% to more than 117.6 billion riyals.

On the other hand, general expenses increased by 13.6% on an annual basis to 103.6 billion riyals, driven by the increase in expenses on major projects by 17.4% to more

than 35.1 billion riyals.

The International Monetary Fund had expected that Qatar's public finances in 2022 would record a surplus of 44.6 billion riyals, which represents about 7% of the total GDP. The fund estimated that the general revenues of the State of Qatar will record 280 billion riyals this year, compared to expected expenditures of 235 billion riyals. The general budget surplus in the first quarter of this year amounted to 13.6 billion riyals, supported by the growth of oil sector revenues.

Source (CNBC Arabic Website, Edited)

■ "فيتش" ترفع تصنيف سلطنة عُمان الائتماني مع نظرة مستقبلية مستقرة

كما توقعت الوكالة تراجع الدين العام الحكومي إلى 46.7 في المئة من الناتج المحلي الإجمالي عام 2022 وبنسبة 44.9 في المئة عام 2023، وانخفاض مستوى ديون الشركات المملوكة للدولة نسبة إلى الناتج المحلي الإجمالي عام 2022.

ووفق الوكالة نجحت سلطنة عُمان في الإيفاء بمتطلبات التمويل الخارجي لعام 2022 وخفض حجم آجال استحقاق الدين الخارجي لعام 2023 إلى 1.7 مليار دولار

أمريكي من خلال الإدارة الاستباقية للمحفظة الإقرضية. وتوقعت الوكالة ارتفاع صافي الأصول الأجنبية السيادية عام 2022، ليرتفع إجمالي الاحتياطيات الأجنبية في البنك المركزي العُماني في الفترة 2022-2023 نتيجة الفوائض المالية في الحساب الجاري.

المصدر (صحيفة الدستور الأردنية، بتصرف)

■ "Fitch" Upgrades Oman's Credit Rating with a Stable Outlook

"Fitch" has raised the credit rating of the Sultanate of Oman to "BB" with a stable outlook. In view of the significant improvement in the general economic and financial indicators, external financing pressures have declined as a result of the commitment to implement the financial performance control measures and initiatives taken within the framework of the medium-term financial plan, in addition to the rise in oil prices.

In its report, "Fitch" agency expected the Sultanate of Oman to achieve a fiscal surplus of 5.5 percent and 3.4 percent of GDP in 2022 and 2023, respectively, achieving the first fiscal surplus since 2013, real GDP growth will rise to 4.4 percent in 2022 from 3.0 percent in 2021, and then to 2.8 percent in 2023.



رفعت وكالة «فيتش» التصنيف الائتماني لسلطنة عُمان إلى «BB» مع نظرة مستقبلية مستقرة؛ نظراً للتحسن الكبير الذي شهدته المؤشرات الاقتصادية والمالية العامة، وتراجع ضغوطات التمويل الخارجي نتيجة الالتزام بتنفيذ إجراءات ومبادرات ضبط الأداء المالي المتخذة في إطار الخطة المالية متوسطة المدى، إلى جانب ارتفاع أسعار النفط.

وتوقعت وكالة «فيتش» في تقريرها أن تحقق سلطنة عُمان فائضاً مالياً بنسبتي 5.5 في المئة و3.4 في المئة إلى الناتج المحلي الإجمالي عامي 2022 و2023 على التوالي، محققةً بذلك أول فائض مالي منذ عام 2013، وارتفاع نمو الناتج المحلي الإجمالي الحقيقي إلى 4.4 في المئة عام 2022 من 3.0 في المئة عام 2021، ثم 2.8 في المئة عام 2023.

The agency also expected a decline in government public debt to 46.7 percent of GDP in 2022 and 44.9 percent in 2023, and a decrease in the level of state-owned corporate debt relative to GDP in 2022.

According to the agency, the Sultanate of Oman succeeded in meeting the requirements of external financing for the year 2022 and reducing the size of the external debt maturities for the year 2023 to \$1.7 billion through the proactive management of the lending portfolio. The agency expected a rise in sovereign net foreign assets in 2022, bringing the total foreign reserves in the Central Bank of Oman in the period 2022-2023 as a result of financial surpluses in the current account.

Source (Al-Dustour Jordanian Newspaper, Edited)